
Český svaz chovatelů, z. s. 
ÚOK chovatelů drůbeže, Maškova 3, 182 53 Praha 8-Kobylisy 

Tel.: 284683454, fax: 284681451, e-mail: drubez@cschdz.eu, http://www.cschdz.eu 

IČ: 00443204, DIČ: CZ00443204, IDDS: rstrfew, Bankovní spojení: KB Praha 9 č. účtu: 635081/0100  

 

Číslo jednací:          Vaše č.j./ze dne:       Vyřizuje/linka:                                 Dne:  
ÚOK-kluby/2017                                                                Eliška Stejskalová                                         10. 2. 2017   

 

Věc: 

Zápis č. 1/2017 

z jednání zástupců ÚOK chovatelů drůbeže s kluby chovatelů drůbeže,  

jež se konalo dne 4. února 2017 v Kolíně 
 

Přítomni: 

 Zástupci ÚOK CHD:  Pavel Hrubeš, Jaroslav Kalaš, Josef Vilhelm 

 Výbor Sboru posuzovatelů drůbeže: Ivan Pavel  

 Kontrolní komise: Václav Brdička, Miloslav Hertl 

 Klub chovatelů australek (Jiří Andrle, Jiří Soukup), barneveldek (Ing. Jan Bouma, CSc., Miroslav 

Horák), českých hus (Jaroslav Kalaš, Ivan Pavel), českých slepic (Pavel Hrubeš), hamburčanek 

(Václav Hromek), hempšířek (František Stávek), krůt a perliček (Zdeněk Dráb), leghornek (Josef 

Blažek), maransek (Ladislav Holec), plymutek (Jaroslav Těšínský), sasexek (Pavel Dvořák ml.), 

sebritek (Ivan Zábrana), šumavanek (Jaroslav Kalaš), velsumek (Jiří Král), vlašek (Jaroslav Kalaš), 

vyandotek (Pavel Hrubeš), zakrslých a smaragdových kachen (Jan Doležal, Milan Uher) - přítomno  

85 % zástupců klubů 

 Tajemnice ÚOK CHD:  Eliška Stejskalová  

 Host: Ing. František Šonka 

PROGRAM 

1) Úvod 

2) Návrh systému uznávacího řízení kontrolovaných chovů drůbeže 

3) Povinnost vyplývající z novely zákona o účetnictví 

4) Diskuse, závěr 
 

Ad 1) Úvod 

      Jednání svolal e-mailem rozeslanou pozvánkou Pavel Hrubeš, místopředseda ÚOK CHD. 

Rokování zahájil v 10.15 hod. Jaroslav Kalaš, člen ÚOK CHD. V řízení jednání se střídali Pavel 

Hrubeš, Jaroslav Kalaš a Ivan Pavel, předseda výboru Sboru posuzovatelů drůbeže. Zapisovatelkou 

byla jmenována Eliška Stejskalová, ověřovateli zápisu Zdeněk Dráb a Ivan Zábrana.  

     V úvodu jednání Ing. František Šonka podal informace o nákaze ptačí chřipky a způsobu 

vyúčtování v případě likvidace chovů. Bylo ujednáno, že informace o klubech (počet členů, počet 

evidovaných plemen, barevných a kresebných rázů, datum a místo konání speciální výstavy, 

delegovaní posuzovatelé, nejčastější problémy evidovaných plemen) odevzdají zástupci klubů 

písemně. Pavel Hrubeš podrobně zrekapituloval vývoj v počtu plemenných a šlechtitelských chovů 

drůbeže od doby před rokem 1989 až do dneška a nastínil i možnost, jak by se plemenářská opatření 

v drobnochovech dala v současné době provádět.  

 

Ad 2) Návrh systému uznávacího řízení kontrolovaných chovů drůbeže  

     Ivan Pavel zdůraznil, že drůbež jako jediná v ČSCH patří mezi hospodářská zvířata, a proto se i 

na drobnochovy drůbeže vztahují zákony týkající se hospodářských zvířat. Ze zákona také přebírá 

značnou část pravomocí Rada Plemenné knihy drůbeže, nadřízeným orgánem je Ministerstvo 

zemědělství ČR a koordinátorem Výzkumný ústav živočišné výroby, v.v.i. (v případě genetických 

zdrojů drůbeže). Teprve pak následuje Ústřední konference delegátů odbornosti (sekce) chovatelů 

drůbeže a ÚOK CHD (pod ní spadá výbor Sboru posuzovatelů drůbeže). ÚOK CHD zřizuje kluby, 

nefunkční kluby ruší. I v nových Stanovách ČSCH je odvolání na zákony, jimiž se musí ČSCH řídit. 



Uvedl, že dne 19. ledna 2017 byl v Senátu Parlamentu ČR projednán tzv. plemenářský zákon (do 

konce března 2017 by mělo být schválené znění zveřejněno).  

     Ivan Pavel rovněž připomněl snížení počtu chovatelů drůbeže v ČSCH – před rokem 1989 to bylo 

cca 60 000, dnes 3 600. Došlo ke značnému rozšíření sortimentu chované drůbeže na cca 670 plemen 

a barevných a kresebných rázů, což značně ztěžuje plemenářskou práci. Poukázal na to, že řada 

chovatelů je pasivní a stále očekává, že za ně plemenářská opatření bude provádět ÚOK CHD. 

Vysvětlil, že stávající systém, kdy je uznán v rámci plemene třeba jen jeden plemenný chov bez 

návaznosti na další populaci, je nekoncepční.  

     Dále Ivan Pavel podrobně pohovořil o návrhu zcela nových Směrnic pro uznávací řízení a činnost 

kontrolovaných chovů drůbeže. Směrnice budou dopracovány až po zveřejnění plemenářského 

zákona a schválení Radou Plemenné knihy drůbeže. Uvedl, že dřívější schvalování směrnic na 

konferencích vedlo k zavádění nekoncepčních prvků, kdy hlavním hlediskem nebyla plemenářská 

práce, ale požadavek, aby chovatelé nemuseli při uznávacím řízení nic hradit.  

     Zrekapituloval poslání klubu a jeho úkol jako mezičlánek mezi Radou Plemenné knihy drůbeže a 

ÚOK CHD a jednotlivými chovateli. Vlastní plemenářská práce a koordinace jednotlivých členů 

klubu – to je hlavní úkol klubu. Smyslem speciálních výstav není soutěž o nejlepší zvíře, ale 

porovnání odchovů a vyhodnocení plemenářské práce.  

     Poté referoval o předpokládaném rozdělení plemen chovaných v ČR na několik skupin.  

- Plemena autochtonní: (české slepice, české husy, české husy chocholaté, šumavanky, české 

krůty). 

- Plemena lokálně adaptovaná, hospodářsky významná: (návrh - leghornky americké, vlašky 

koroptví, plymutky bílé, hempšírky měděně červené, amroksky, australky, sasexky světle 

kolumbijské, vlašky rodobarvé, rodajlendky červené, barneveldky dvojlemované, maransky 

černé měděněkrké).  

- Plemena lokálně adaptovaná, významná pro zachování a případné využití biologické 

rozmanitosti: (návrh - velsumky rezavě koroptví, faverolky německé, araukany divoké, 

vranohlavky, zdrobnělé české slepice, zdrobnělé šumavanky, zdrobnělé velsumky rezavě 

koroptví, zdrobnělé australky, zdrobnělé vyandotky bílé).  

- Plemena ostatní: (ostatní, v ČR uznaná plemena a rázy všech druhů drůbeže). 

     Dále pohovořil k různým stupňům chovů od pouhých evidovaných po šlechtitelské, seznámil se 

systémem uznávacího řízení a povinnostmi, které jednotlivé stupně chovu musejí vykonávat. Žádosti 

o uznání plemenného či šlechtitelského chovu přijímá klub a požádá ÚOK CHD o přidělení 

hodnotitele. Podotkl, že za životaschopnou je možno považovat populaci čítající třicet zvířat, z toho 

deset samců. Vše je podrobně rozpracováno ve směrnicích, které budou po zveřejnění plemenářského 

zákona a po schválení Radou Plemenné knihy drůbeže zveřejněny na webu ČSCH a rozeslány i všem 

klubům.  

 

Ad 3) Povinnosti vyplývající z novely zákona o účetnictví 

     Účastníkům jednání byly předány písemné podklady k povinnostem spolků vyplývajícím z novely 

zákona o účetnictví.   

 

Ad 4) Diskuse, závěr 
- Zdeněk Dráb, Václav Hromek - vznesli dotaz, proč zástupci klubů nemají na Ústřední 

konferenci delegátů odbornosti (sekce) chovatelů drůbeže hlas rozhodující; 

- Ivan Pavel, Ivan Zábrana, Václav Brdička – vysvětlili, že každý člen ČSCH má základní 

členství ve své základní organizaci, klub je nadstavba; dále vysvětlili, že konference nikdy 

nehlasovala proti klubům; 

- Pavel Hrubeš – vyzval, aby se diskuse odvíjela k tématu, kterým je plemenářská práce, a 

neřešily se náležitosti patřící na valnou hromadu; 



- Václav Hromek – k přednesenému návrhu směrnic konstatoval, že některé kluby budou mít 

ztíženou práci v provádění plemenářských opatření, protože chovají málo početná plemena či 

barevné rázy, jako tomu je například u hamburčanek; 

- Ivan Pavel – odpověděl, že rozdílnost mezi kluby je, může nastat i situace, kdy o 

plemenářskou práci nebude v klubu zájem nebo nebudou možnosti ji vykonávat; 

- Ladislav Holec – upozornil, že ve Vzorníku plemen drůbeže je uveden barevný ráz pro 

maransky – měděněprsé, ale správně je měděněkrké; 

- Ivan Pavel – uvedl, že na školení posuzovatelů drůbeže bude znovu zdůrazněno, že správně 

je maransky měděněkrké; 

- Milan Uher – konstatoval, že pokud někdo nerespektuje změny v posuzování, přednesené na 

školení, měly by z toho být vyvozeny důsledky, dále informoval o nově připravovaném Klubu 

chovatelů japonských křepelek nosných, vyzval přítomné k pořádání speciálních výstav 

v rámci krajské výstavy Jihomoravského kraje a uvedl, že ÚOK CHD musí mít koncepci; 

- Václav Brdička, Miloslav Hertl – uvedli, že na školeních posuzovatelů je často 

předimenzovaný program, některá témata se opakují; 

- Jaroslav Kalaš – vysvětlil, že posuzování některých plemen činí stále obtíže, 

- Ivan Zábrana – zhodnotil jednání jako smysluplné a přínosné. 

 

Závěr 

z jednání zástupců ÚOK CHD s kluby chovatelů drůbeže, jež se konalo dne 4. února 2017 v Kolíně.  

Nově zpracované Směrnice pro uznávací řízení a činnost kontrolovaných chovů drůbeže budou po 

zveřejnění novelizovaného tzv. plemenářského zákona projednány, případně upraveny, a schváleny 

Radou Plemenné knihy drůbeže, čímž vejdou v platnost. Následně budou zveřejněny a poskytnuty 

nižším organizačním složkám ČSCH. Po schválení těchto směrnic bude zahájeno uznávací řízení 

nových kontrolovaných chovů.   

 

Ad ) Závěr jednání 

     Jednání ukončil v 16.30 hod. Pavel Hrubeš a poděkoval přítomných za účast. 

                                                                                                        Pavel HRUBEŠ, v. r. 

                                                                                                   místopředseda ÚOK CHD 

 

 

                                                             
 Zapsala: Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé: Zdeněk Dráb, Ivan Zábrana 

 Předáno k ověření: dne 10. února 2017 

 Ověřování ukončeno: dne 15. února 2017 

 Zápis – nejpozději do deseti dnů rozeslán ÚOK CHD a klubům chovatelů drůbeže. Vyvěšen na webu ČSCH a závěr z jednání 

otištěn v časopise Chovatel.  


